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Valeriu MOISESCU 

E, totuşi, al naturii lucru ceva, că cei născuţi pe 1 aprilie ne păcălesc, cu voie sau fără voie. 
Nu neapărat că se mistifică, precum zice Nenea Iancu, cu "acea putere nepătrunsă a spiritului, 
pe care o numim imaginaţiune", ci că, uneori, sau de cele mai multe ori, nu sunt cum par a fi. Am 
avut colegi care m-au surprins astfel, cu faţete neaşteptate, descopăr acum faţete noi unor 
personaje pe care credeam că le cunosc foarte bine. 

Valeriu Moisescu s-a născut pe 1 aprilie 1932. Şi credeam că-I cunosc foarte bine din Institut. 
Când colo, citindu-i Însemnările contradictorii, mi-am dat seama că intru cu dânsul într-o "aventură 
în necunoscut", ca într-un spectacol imprevizibil. Regizor, scenograf, pictor, caricaturist, eseist, 
profesor, cercetător, cronicar în juneţe, domnul Moisescu este o personalitate fascinantă 
pe care n-o poţi fixa într-o caracterizare sumară. O autoritate artistică, de bună seamă, dar 
priviţi-i semnătura ... o autoritate care şi-a născocit propria caricatură! Râde de el însuşi, cu ochi 
sugubăţ- cum aşa? 

Constantin PARASCHIVESCU: Am vrut să-mi fixez o schemă de Întrebări după 
care să vă provoc la dezvăluiri. N-am reuşit. Asemeni "Însemnărilor dv. contradictorii", 
publicate de-a lungul anilor În revista " Teatrul" şi apoi În volumul din 1999, n-am putut să 
vă fixez. Acceptaţi, aşadar, un dialog improvizat. De ce aţi făcut teatru? 

Valeri u MOISESCU: Nu credeam că am să fac teatru. Când eram în liceu, am fost 
pasionat de chimie. Aveam chiar un laborator în podul casei, unde făceam tot felul de 
experienţe. Uneori nişte experienţe care nu duceau la nimic, cum se mai fac şi acum în 
teatru. Sătul să fac experienţe după o carte a lui Leonid Petrescu, am zis la un moment dat 
să amestec nişte chestii aiurea şi era să dau foc casei. Probabil că de la această pornire 
de a vedea că se întâmplă lucruri miraculoase, care aveau o teatralitate, s-a născut 
dorinţa. Pe urmă am oscilat. În ultimii doi ani de liceu (la Ploieşti, la liceul "Caragiale"-e 
bine să-I pomenim, că tot suntem în anul Caragiale), am lucrat la un ziar împreună cu 
Aurora Cornu şi Valerică Râpeanu. Lucrând la pagina a doua, de cultură, mă duceam la 
teatru să scriu cronici dramatice. Şi, intrând în contact cu actorii care, vrând să-şi asigure 
o cronică bună şi aprecieri cât mai favorabile, mă mai invitau duminica la masă, ceea ce 
pef1tru mine era o chestie nemaipomenită, m-am apropiat de teatru. Am făcut Şcoala 
populară de artă din localitate, unde era profesor un regizor de-atunci, Traian Ciuculescu, 
care era convins că o să fac actorie. Îmi tot spunea că voi fi un actor foarte bun, făcut 
pentru repertoriul romantic- Ruy Blas, de pildă. M-a chemat şi la teatru, unde mi-a dat 
nişte rolişoare în vreo două-trei spectacole. Am jucat într-o piesă pentru copii, Câinele 
turbat, un rol nu chiar romantic, în Lupii şi oile, în Vocea Americii unul dintre ofiţerii ăia de 
la început. Şi aşa am păşit în teatru. Dar eram foarte timid. Când am venit să mă înscriu 
la examen la Institut, era la intrare un portar cu epoleţi, ca la hoteluri, şi când m-a întrebat 
"încotro mergeţi? ", am zis "nicăieri" şi-am plecat. A doua zi, un fost coleg de liceu care 
era în Institut, m-a luat cu el şi m-a înscris. Înainte de asta am fost un an la Filologie. 

C.P. :  Uite că am descoperit o faţetă nouă a dumneavoastră, că aţi debutat În calitate 
de critic de teatru, onorându-ne breasla. 

V.M. :  Da. Ha, ha! Am publicat şi o poezie în "Viaţa românească". 
C.P. :  Ce aţi montat pentru examenul de diplomă? Şi cum a fost spectacolul? 
V.M. :  Pentru examenul de diplomă am montat o piesă de Rozov, Într-un ceas bun, 

şi în legătură cu asta s-au făcut şi glum�·. că am debutat într-un ceas bun. 
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C .P.: Într-un teatru? 
V.M .: La teatrul din Galaţi, înfiinţat atunci. Au venit directorul Ştefan lordănescu- ac

torul, fostul soţ al Cătălinei Buzoianu- şi Crin Teodorescu şi au încercat să mă convingă 
să vin la Galaţi. M-au convins, pentru că teatrul a luat o serie de actori tineri, dar de primă 
mână, Matei Alexandru, Pălădescu, Bănică, Boris Olinescu, Dana Comnea, Vera Varzopov ... 

C.P.: Gina Patrichi. 
V.M. :  Pe Gina am adus-o eu. La acest prim spectacol, am avut şansa să accepte să 

lucreze cu mine fostul meu profesor de scenografie, domnul Alexandru Brătăşanu, care 
nu prea lucra în provincie. El a acceptat pentru că ţinea foarte mult la mine şi la Penciulescu, 
că eram foarte serioşi la cursurile sale de scenografie, care mi-au folosit şi îmi folosesc şi 
acum. A acceptat, cu o condiţie: ca tot decorul - tâmplărie, tapiţerie, sculptură, mobilier 
etc- să se execute la Bucureşti în atelierele Teatrului Naţional, ca el să le poată urmări. 
Şi am avut şansa ca-ceea ce nu se întâmplă niciodată într-un teatru, unde decorul vine 
pe rând - după un număr de repetiţii pe un decor marcat, să mă trezesc cu absolut tot 
decorul pe scenă. Spectacolul s-a bucurat de succes, s-a jucat şi la Bucureşti. 

C.P.: Se vorbea mult În anii studenţiei despre sistemul lui Stanislavski. Cum s-a pro
dus, pentru generaţia dumneavoastră, afirmarea unor concepte teatrale moderne imediat 
după absolvire? În spiritul reteatralizării teatrului, formulat de Radu Stanca, Liviu Ciulei? 

V.M. :  Nu s-a întâmplat imediat după absolvire, s-a întâmplat chiar în timpul facultăţii. 
Lucrurile sunt mai greu de explicat în câteva cuvinte. De exemplu, şi eu, şi Penciulescu, 
şi Pintilie am fost la un pas de a fi scoşi din Institut, pentru că se spunea că suntem 
formalişti. Pe Pintilie îl şi lăsase, pe urmă a recuperat anul, pe mine şi pe Penciulescu 
ne-au trecut aşa, cu indulgenţă. Asta se întâmpla prin anul doi. Exista o opoziţie, dacă 
vrei, vizavi de sistemul lui Stanislavski, nejustificată însă, pentru că sistemul nu era predat 
şi perceput de noi în esenţa lui, peste care, în clipa de faţă, zic că e foarte greu să treci. 
Şi noi ştim foarte puţin despre Stanislavski. 

C .P.: E o perioadă pe care am trăit-o, ştiu, la rândul meu, că era dogmatizat . . .  
V.M . :  Era înţeles doar ca promotorul realismului socialist în  teatru, ceea ce este 

complet neadevărat. Îmi trimisese Biţă Ba nu acum doi ani o cărticică, o am pe-aici . .. cu 
nişte ruşi care au venit la Paris şi au discutat despre Stanislavski. Citind-o, am aflat că 
Stanislavski a avut enorm de suferit în timpul regimului sovietic şi o mulţime de lucruri 
incredibile, pe care nu le ştiam. Noi nu ştiam decât nişte chestiuni de suprafaţă, foarte 
dogmatice, şi a fost o reacţie de respingere. Fiecare, când e foarte tânăr, îşi caută un 
model. Eu am fost fascinat atunci de Tairov, un regizor despre care se vorbeşte puţin. 

C .P.: Aţi fost numit "pilot de Încercare" În regie. De ce? 
V.M. :  Da, pentru că în prima perioadă a activităţii mele, majoritatea spectacolelor 

provocau scandaluri. Aşa s-a întâmplat cu Mireasa desculţă de Suto Andras, despre 
care s-a scris vreo trei ani de zile că e un spectacol formalist... 

C .P.: Dar a avut o cronică bună În "Contemporanul", scrisă de un coleg al meu, 
Mircea Hulubaş. 

V.M. :  Aia a fost o cronică excepţională. Spectacolul a venit la Bucureşti în cadrul 
Decadei dramaturgiei, împreună cu Furtuna lui Ostrovski, şi amândouă au fost făcute praf. 
La Bucureşti, doamna Bulandra era în rândul întâi şi aplauda în picioare, când am ieşit din 
sală, Sorana Coroamă a zis "Ne-a ras Galaţiul, ne-a ras pe toţi!". Şi eu chiar nu înţelegeam 
acea reacţie violentă, care era o reacţie politică de fapt. Nu înţelegeam care e problema. 
Mi-aduc aminte că scrisese Simion Alterescu, şi mulţi alţii, că nu se face aşa teatru în 
spiritul lui Piscator. Mi-am dat seama abia mult mai târziu că eu, vrând să fac un spectacol 
dinamic şi foarte agitatoric, am amplasat nişte difuzoare care transmiteau mereu indicaţii 
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de partid cum să se facă colectivizarea, la Mireasa desculţă, şi această chestie le-a căzut 
ca o bombă, au zis că nu e ceva care porneşte din entuziasmul oamenilor. Cred că asta 
i-a zăpăcit complet. Şi la Furtuna la fel, dar în legătură cu decorul lui Mihai Tofan- era o 
pantă care se întorcea pe turnantă în diferite poziţii şi se reproşa că nu se vede frumoasa 
natură rusă. Scandaluri au continuat şi cu O-ale carnavalului, care a fost pusă pentru 
prima oară la Galaţi în altă modalitate decât cea ştiută, reluată apoi de mai multe ori în 
alte forme, şi cu Cinci schiţe şi Cântăreaţa cheală. Pilotul de încercare îşi riscă viaţa. 

C.P. :  Pentru dumneavoastră, cariera. 
V.M.:Da. 
C.P. :  Aţi montat din primii ani de activitate piese originale - Mireasa desculţă de 

care aţi pomenit, "Poarta" de Paul Everac la laşi şi mulţi alţi autori români contemporani, 
Mirodan, Ecaterina Oproiu, Dumitru Solomon, Iosif Naghiu . . .  

V.M.:  D.R. Popescu. 
C.P. :  Aţi avut probleme cu ei În sensul că nu le-aţi respectat litera, spiritul textului? 
V.M. :  Cu SOto Andras, căruia i-am zăpăcit complet textul, ca un scenariu cinema-

tografic, n-am avut nici o problemă. Cu Everac, da. Era prima lui piesă, debutul lui ca 
dramaturg şi în spectacol jucau actori importanţi ai teatrului din laşi, Margareta Baciu, 
Gică Popovici; am tăiat o scenă care mi s-a părut parazitară şi s-a supărat foarte tare. Dar 
cine n-a avut probleme cu el? Pe urmă ne-am împăcat. 

C.P. : Vorbiţi-mi puţin despre "senzaţionala" (În ghilimele} alăturare a lui Caragiale 
cu Eugen Ionescu Într-un spectacol memorabil pentru comedia absurdului, din 1965. 
Cum s-a născut el? 

V.M. :  Penciulescu era directorul Teatrului Mic în perioada aceea şi avea o mulţime 
de proiecte. O parte le-a realizat, altele nu. Şi la un moment dat, vroia să facă un triptic în care 
eu urma să montez Striptiz de Mrozec, Esrig Act sans paro/es de Beckett-o piesă minu
nată, pe care, din păcate, n-a avut nimeni curajul s-o facă la noi, ar putea să încerce asta unul 
ca Puric, de exemplu- şi Radu Lecţia lui Ionescu. Proiectul a căzut, el a rămas cu ideea 
şi mi-a zis: "Vrei să faci tu Cântăreaţa cheală? Şi dacă am cupla-o cu ceva din Caragiale? ". 

C.P.: Ideea lui. 
V.M.:  A fost ideea lui. Şi atunci m-am pus pe treabă. Lumea a zis cum de l-am cuplat 

pe Caragiale cu Ionescu -era subiectul de discuţie şi de revoltă al unora, dar a dat naştere 
ulterior chiar la cărţi; după asta a scris Elvin Modernitatea lui Caragiale. Dar eu am ales 
din Caragiale schiţe din zona apropiată de modalităţile teatrului absurdului, n-am zis că e 
un autor absurd. Această chestie a derutat şi au fost reacţiile absurde pe care le ştii. 

C.P. :  Ştiu, dar nu-mi aduc aminte exemplele. 
V.M.:  S-a zis că e un spectacol antipatriotic. Şi dacă nu era Penciulescu, spectacolul 

nu se juca. El s-a zbătut şi s-a luptat foarte tare pentru spectacol. 
C.P.: Au fost probleme la vizionări? 
V.M.:  Păi, sigur că da ... dacă ţi-am spus că a fost socotit antipatriotic? Putem vorbi 

despre asta ore întregi. 
C.P.: Mda . . .  Aţi lansat-o pe Gina Patrichi, /-aţi lansat, pot spune, pe Toma Caragiu 

cu "De pretore Vincenzo" la Ploieşti. El a şi spus că a fost rolul pe care 1-a iubit cel mai 
mult. Cât de importantă e pentru un regizor comunicarea spirituală cu un actor? 

V.M.:  E foarte importantă-dacă regizorul nu izbuteşte să creeze o comunicare cu 
actorul, nu poate să iasă absolut nimic. Adică, trebuie să-i iubeşti pe actori şi să te faci iubit. 
În afară de Gina şi de Toma, au mai fost Pălădescu -un actor extraordinar, dar mai puţin 
cunoscut- şi Jeanot Marinescu. Întâlnirile noastre, în diferite etape-cu Gina şi Pălădescu 
la Galaţi, cu Jeanot la Oradea, cu care am făcut Cyrano de Bergerac- au însemnat nişte 
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O-ale carnavalului, Teatrul Komissarjevskaia, Sankt Petersburg, 1982 

puncte de reper în activitatea lor. Până la venirea mea la Ploieşti, Toma, de pildă, juca 
roluri de compoziţie; eu i-am găsit o altă întrebuinţare. Şi fiind văzut în turneul de la 
Bucureşti cu De Pretore de către Clody şi Pintilie, cum Ciulei căuta un interpret pentru 
Mackie Şiş, au găsit că el ar fi foarte bun pentru rol şi I-au luat la Bulandra. 

C.P.: Ce a determinat transferul preocupărilor dumneavoastră de la practicarea 
regizorală - fără s-o Întrerupeţi, bineÎnţeles - la practicarea pedagogică? 

· 

V.M. :  Am fost invitat la fostul I. A.T.C. de către vechiul meu coleg şi prieten Radu 
Penciulescu, încercândd să-mi dau seama dacă în afara unor posibile calităţi de regizor 
am şi calitatea de a fi pedagog. Am răspuns invitaţiei lui şi de atunci nu m-am mai dezlipit 
de institut. 

C.P.: Peste trezeci de ani. Cu ce satisfacţii? 
V.M. :  Cu satisfacţii deosebite. Mi se pare că un spectacol de teatru, de succes sau 

de mai mic succes la public, are o durată de viaţă limitată. În timp ce investiţia pe care o 
face un profesor, este o investiţie de lungă durată, pentru că el se poate mândri că a 
creat o serie de personalităţi. Şi cu asta mă pot mândri, cred, şi eu. Acum mă aflu la a 
şaptea serie de studenţi-regizori, printre ei numărându-se nume importante pentru teatrul 
românesc, începând cu Silviu Purcărete - unul dintre studenţii mei preferaţi din prima 
generaţie- şi terminând cu Cristi Popescu, Claudiu Goga. Personalităţi importante care, 
nu numai prin realizările lor în ţară şi de peste hotare, dar şi prin activitatea lor didactică, 
demonstrează că această investiţie a fost fructuoasă. Printre ei se află Cristian Hadgi 
Culea, Ludmila Szekely, Tino Geirun- director al teatrului "Pygmalion" din Viena-, Ioan 
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Ieremia , Miha i Lungea nu, Miha i Ma nolescu, Dra goş Galgoţiu, Irina Popescu-Boieru, 
Andreea Vulpe, Nicola e Ma ndea - mai puţin cunoscut ca regizor, secretarul ş tiinţific a l  
Fa cultăţii de teatru-, Anca Bra du ş .a. m.d. 

C.P. :  Mi-aţi arătat cândva nişte caiete de spectacol, cu schiţe, cronici, fotografii. Şi mi-aţi 
spus că veţi

_ 
cere colegilor de catedră să-şi Întocmească şi ei asemenea caiete. Le-aţi cerut? 

V.M. :  In primul rând, eu nu le-aş numi chiar ca iete de spectacol. Le-a m intitulat 
"Mărturii". E vorba , până în momentul de fa ţă, de 9 volume, mărturii despre activitatea 
mea ca regizor, ca scenograf ş i  ca peda gog. Acest lucru mi se pare important pentru că . . .  
eu a vând, probabil, o obsesie arhivistică, mi-am păstrat toate aceste materia le ş i  a durat 
foarte mult timp până le-am organiza t într- un anumit fel. Mi se pa re importa nt să fie făcut 
nu numai de către colegii mei la ca tedră, ci ş i  de către toţi regizorii importanţi din România , 
pentru că vor sta la dispoziţia cercetătorilor ulteriori o serie de informaţii despre tea trul 
românesc din a doua jumătate a secolului douăzeci, pe care, a ltminteri, s-ar  chinui să le 
ca ute prin locuri diferite ş i  uneori nu le vor găsi. Pentru asta a m  ş i  constituit în ca drul 
ca tedrei de regie a U. N. A. C. T. "Centrul de studii ş i  experimente teatra le Crin Teodorescu". 

C.P. :  Ce proiecte are centrul? 
V.M. :  A apărut monografia Radu Penciu/escu, într-o colecţie care se cheamă "Maeştri 

a i  teatrului românesc în a doua jumătate a secolului douăzeci", a apărut monogra fia Crin 
Teodorescu. Acum e gata de tipar o carte despre Paul Bortnovski ş i  a vem în vedere mo
nografii despre Pintilie, Esrig, Andrei Şerban. Am văzut într- un prospect al  U. N. A.C. T ş i  un 
volum despre Valeriu Moisescu, or, eu, ocupându- mă de centru, nu pot să mă autopropun. 

C.P. :  O fac alţii. 
V.M. :  Proba bil. 
C.P. :  Cât e artă, cât e meserie În profesiunea de regizor? 
V.M. :  Ei. . .  este greu de cuantifica t. Lucrul e va la bil oriunde, ş i  pentru un cizmar. Unul 

fa ce un pa ntof cum nu face a ltul, a ltul îl face doar corect. .. 
C.P. :  La meserie. 
V.M. :  La meserie. Meseria se poate învăţa , asta face ş coa la . Dar pa rtea cea mai 

grea ,  cea mai dificilă în lucrul cu studenţii, de pildă, e să- i înveţi să citea scă un text. Pare 
incredibil, dar nu Ş tiu să citească textele. Şi nu numai ei. Uite un exemplu, că tot suntem 
în Anul Cara gia le . . .  Am citit în "România litera ră" un articol a l  lui Condeescu în ca re, 
referindu- se la Catindatul din D-ale carnavalului, spune aşa: "Catindatul este şi el conştient 
de efectele terapiei prin cuvinte ş i-ş i tratează durerile prin arta conversa ţiei. Pentru el, 
vorbăria , chia r anapoda , suspendă temporar suferinţa rea lă". Şi dă citatul din Cara gia le, 
prin care vrea să demonstreze că "în interva l de conversaţie, de frică trece", durerea. 
Es te o lectură fa lsă, pentru că durerea nu trece în interva l  de conversaţie, ci de frică. O 
lectură pe a lături, care duce la concluzii fa lse. 

C.P.: Aţi realizat acum scenografia unui spectacol/a Craiova. Aveţi şi alte proiecte teatrale? 
V.M. :  M-am trezit cu un telefon, în vară, de la Mircea Corniştea nu, care mi-a zis că a 

anunţat pentru stagiunea asta că o să fac decorurile la D-ale carnavalului. "Fără să mă 
întrebi? ", a m  zis eu. Mi-a spus că cei din colectiv au fost bucuroş i, pentru că eu am făcut o 
serie de spectacole la Craiova, printre care Nu sunt Turnul Eiffel, care a ieşit mai bine decât 
la Bucureş ti, O-ale carnavalului, făcut de vreo cinci-şase ori, ultima oară la Sankt Petersburg 
în 1 982. O fi zis: "Ăsta ştie bine piesa, poate găseşte niş te soluţii mai altfel" . Aşa a început ş i  
s-a finalizat treaba. Alte proiecte n-a m, eu nu pot să lipsesc mult din Bucureşti. 

C.P. :  Cum e teatrul românesc astăzi? Care sunt perspectivele lui? 
V.M. :  E în tranziţie. Răspunsul cel mai scurt. Dacă ar fi să intrăm în deta lii, discuţia 

s-a r  lungi. Sunt tot felul de dificultăţi pe care le vedem ş i  le simţim tot timpul. Nu cred în 
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formulele de teatru comercial, nu cred în colectivele fluctuante, cred că un colectiv de 
teatru trebuie să fie stab il. S-a văzut asta şi la Festivalul Naţional de te atru, foarte discutat 
şi pus sub multe semne de întreb are. 

C.P. :  Domnule profesor, dacă v-aş ruga să vă autocaracterizaţi, aţi face-o cu hazul 
şi fantezia majusculelor suprapuse din semnatura dumneavoastră? Cum v-aţi "fixa"? 

V.M. :  Ha, ha .. . 
C.P. :  Acolo văd un ochi, un nas şi o bărbie mai proeminentă decât În realitate. 
V.M. :  Asta ca să-mi iasă "V"-ul şi "M"-ul. Păi, nu mi-e greu să mă autocaracterizez. 

În general, oamenii de teatru sunt foarte orgolioşi, îşi văd multiplele calităţi şi îşi mai 
ascund defectele. Şi o semnătură nu ştii cum s- o faci. .. ca artist? Ca cetăţean? Ca om? 
Nu ştii din ce punct de vedere să te priveşti. Cert este că eu mi- am iub it întotdeauna 
colegii, n-am avut nici un fel de invidie faţă de nimeni şi asta se vede şi din încercarea de 
a face această colecţie de "maeştri" , pentru că îi respect şi îi iub esc foarte mult. Şi pe cei 
tineri, care se formează, deopotrivă. 

C.P. :  Semnătura asta În caricatură numai de orgoliu nu vorbeşte . . . .  
V.M. :  Ţ i-am spus la început că am scris poezii, apoi am avut expoziţii de pictură şi 

de caricatură, vreo două. Paul Everac, despre care vorb isem mai înainte, mi- a spus: "Tu 
ai prea multe supape şi explodezi prin prea multe locuri. Ar fi b ine să le închizi pe alelalte 
şi să mergi numai pe una singură". Da, prob ab il că am prea multe supape. 

C.P. :  Spuneţi-mi şi mie o poezie. 
V.M. :  Unele nu sunt chiar poezii, sunt nişte proverb e răsturnate. 
C.P. :  Vă rog. 
V.M. :  , ,A-ncercat să cânte rock 1 o ciocârlie, 1 Dar n-a avut succes deloc 1 la galerie. 1 

Cu timpul a murit de supărare 1 fiindcă s-a chinuit în exprimare". 

5 februarie 2002 
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